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Onderwerp  
Kredietaanvraag aanleg derde spoor Pon-lijn 
 
Verzoek 
Het college stelt u voor: 

 in te stemmen met de realisatie van het project ‘derde spoor Pon-lijn’ en hiervoor een 
krediet beschikbaar te stellen van maximaal € 1.950.000,-; 

 in te stemmen met de completering van de fietsverbinding langs de Groene Zoom 
(omgeving spoorwegovergang) en hiervoor een krediet beschikbaar te stellen van 
maximaal € 405.000,-; 

 hiertoe begrotingswijziging 2015-1017 vast te stellen. 
 
Kader 
Reeds in 2004 hebben Pon’s Automobielhandel B.V. (Pon) en de gemeente Leusden een 
overeenkomst gesloten waarin de afspraken zijn vastgelegd om de geluidbelasting op de 
gevels van de woningen aan de overzijde van de Zuiderinslag tot een aanvaardvaar niveau 
te beperken. Hierover is concreet afgesproken dat de gemeente Pon de gelegenheid zal 
bieden om haar bedrijfsterrein in de toekomst aan te sluiten op de hoofdontsluitingsweg van 
de nieuwe woonwijk Tabaksteeg. Met deze hoofdontsluitingsweg wordt de huidige Ben Pon 
Baan bedoeld.  
Op grond van de aan Pon verleende milieuvergunning moet het derde spoor medio 2016 in 
gebruik worden genomen (en moet de bevoorradingsroute zijn gewijzigd). 
 
Argumenten 
In afwachting van de realisatie van deze alternatieve ontsluiting is de Zuiderinslag reeds in 
2005 deels verlegd en van geluidreducerend asfalt voorzien. Verder is toen ook de 
hoofdingang van Pon in westelijke richting opgeschoven en is hier een rotonde aangelegd. 
Deze (tijdelijke) maatregelen waren noodzakelijk om de geluidbelasting te verminderen.  
De kosten van de hiervoor genoemde werkzaamheden zijn indertijd volledig door Pon 
betaald. 
 
Op het moment waarop de overeenkomst tussen Pon en de gemeente werd gesloten was 
nog niet helemaal duidelijk hoe en waar de verbinding tussen de Ben Pon Baan en de 
nieuwe in-uitgang van Pon zou komen. Wel was duidelijk dat de bestaande spoorlijn 
daarvoor moest worden overgestoken. Om uiteenlopende redenen, waaronder 
aangescherpte regelgeving op gebied van spoorveiligheid, bleek een variant met een 
beveiligde spoorwegovergang niet haalbaar te zijn. Vervolgens is gekeken naar een variant 
waarbij de doorgang naar Pon voorbij de twee bestaande sporen komt te liggen. Nadeel van 
deze variant is dat de Ben Pon Baan in dat geval tot het coöperatiegebouw doorgetrokken 
had moeten worden, met als gevolg een aanzienlijke langere route van en naar Pon, minder 
uitgeefbare grond in Tabaksteeg, een fors kleinere EVZ en hogere kosten voor de aanleg 
van extra infrastructuur. Een inkrimping van de EVZ was voor de provincie geen 
bespreekbare optie.  
 
Vervolgens is in overleg tussen Pon, ProRail en de gemeente de scope verlegd naar een 
variant waarbij de twee bestaande sporen worden ingekort. Ter compensatie van de 



 
 

beperking van de rangeermogelijkheden zou dan een extra spoor naast de twee ingekorte 
sporen moeten worden aangelegd (tussen het geluidscherm en de bestaande sporen).  
De doorgang naar het bedrijfsterrein van Pon zou dan direct voorbij de drie ‘korte’ sporen 
komen te liggen. Op deze locatie wordt het spoorlichaam deels afgegraven om zo een goed 
vormgegeven aansluiting richting Pon te kunnen realiseren. 
 
Bij alle werkzaamheden op of aan het spoor heeft ProRail altijd de regie en zeggenschap.  
Ons project vormt hierop geen uitzondering. Het nieuwe spoor (derde spoor) wordt voor 
rekening en risico van de gemeente aangelegd. De gemeente is dus niet de partij die dit 
werk gaat aanbesteden. Wij zijn slechts de vragende partij; de opdrachtverstrekking en het 
toezicht op de uitvoering van de werkzaamheden gebeurt volledig door ProRail.    
 
ProRail kan alleen medewerking verlenen aan de uitvoering van dit project onder de 
voorwaarde dat de gemeente niet alleen de investeringskosten maar ook de 
instandhoudingskosten voor haar rekening neemt.  
 
Met ProRail is onlangs overeenstemming bereikt over de eenmalige afkoop (eeuwigdurend) 
van deze jaarlijkse instandhoudingskosten. Hiermee is een bedrag gemoeid van ongeveer  
€ 300.000,-.  De investeringskosten zelf worden geraamd op € 1.800.000,-. In dit bedrag zijn 
de reeds gemaakte voorbereidingskosten opgenomen.  
Wat de werkzaamheden daadwerkelijk gaan kosten is pas bekend nadat ProRail het werk 
gegund heeft. Op basis van de huidige marktomstandigheden mag redelijkerwijs worden 
aangenomen dat het hierboven genoemde investeringsbedrag voldoende is om de klus te 
klaren. 
 
Onderzoek alternatieven  
In het recente verleden is ook verkennend onderzoek gedaan naar mogelijke alternatieven. 
Een van deze alternatieven is het plaatsen van een geluidscherm langs de (gehele) 
noordzijde van de Zuiderinslag.  
Vanuit ruimtelijk perspectief c.q. beeldkwaliteit is een scherm op deze locatie ongewenst. 
Daarnaast speelt dat de zijwegen Beltmolen en Hilhorstpoort open moeten blijven. Dit houdt 
in dat daar in ieder geval het geluid niet goed kan worden afgeschermd; ter hoogte van deze 
toegangswegen naar de woonwijk Claverenblad/Wildenburg blijft er altijd sprake van een 
geluidlek. Tenslotte moet worden genoemd dat aan het plaatsen en instandhouden van een 
scherm ook aanzienlijke kosten zijn verbonden.   
 
Verder is in overleg met Pon gekeken naar de haalbaarheid van een aan -en afvoerroute 
over haar bedrijfsterrein. Om veiligheidsredenen is dit evenmin een optie. Daarbij moet niet 
alleen worden gedacht aan de verkeersveiligheid maar ook aan voertuigcriminaliteit.  
.  
 
Milieu 
De voorgenomen wijziging van de aan- en afvoer van cartransporten naar Pon, maakt een 
einde aan de (te) hoge geluidsbelasting op de gevels van de woningen langs de noordzijde 
van de Zuiderinslag. De ontwikkelingen rond dit dossier worden al vele jaren met 
belangstelling gevolgd door diverse bewoners uit de wijk Claverenblad/Wildenburg.  
Bij de aanleg van de Ben Pon Baan is rekening gehouden met de gewijzigde routing.  
De hier getroffen voorzieningen zijn toereikend om overschrijding van de geluidnormen te 
voorkomen. Bij de voorbereiding van het bestemmingsplan Tabaksteeg is uitgebreid 
aandacht besteed aan het voorkomen/beperken van nadelige milieueffecten.  
 
Bij de aanleg/inpassing van deze weg is nadrukkelijk rekening gehouden dat deze weg (op 
termijn) ook door de zogenaamde cartransporten gebruikt zal worden. Om te voorkomen dat 
de wijk Tabaksteeg met overmatige hinder wordt geconfronteerd is een grondwal van 
voldoende hoogte aangebracht tussen de Ben Pon Baan en deze woonwijk. 
 



 
 

Relatie met gebruik Hamersveldseweg-zuid 
De aanleg van het derde spoor opent letterlijk en figuurlijk de weg van de Ben Pon Baan 
naar de ‘overkant’ van de doorstoken spoordijk. Direct linksaf gaat de weg naar het terrein 
van Pon en rechtsaf gaat het richting Hamersveldseweg. Op het moment waarop deze 
ontbrekende schakel in gebruik wordt genomen ontstaat de mogelijkheid om vrachtverkeer, 
dat op bedrijventerrein Ambachtsweg moet zijn, via de Ben Pon Baan te laten rijden en zo 
een veiligere en meer directe aansluiting op de Groene Zoom en Arnhemseweg te bieden.  
 
Mede als gevolg van de afsluiting van de Maanweg is de Hamersveldseweg-zuid sinds kort 
aanmerkelijk drukker geworden. Volgens de verkeerskundige richtlijnen is de huidige 
intensiteit te hoog voor verantwoord gezamenlijk gebruik door autoverkeer en fietsverkeer; 
de veiligheid van het fietsverkeer staat nu al onder druk.   
 
Modelberekeningen laten zien dat de Hamersveldseweg-zuid nog drukker wordt wanneer de 
Ben Pon Baan (via de Grasdrogerijweg) wordt doorgetrokken naar de Hamersveldseweg.  
Uit oogpunt van verkeersveiligheid vinden wij het niet verantwoord de weginrichting/functie 
ongewijzigd te laten. Op korte termijn valt niet te ontkomen aan het treffen van maatregelen.  
Wij bereiden gesprekken voor met belanghebbenden over de dilemma’s die we daarbij 
ontmoeten. Na de zomerperiode zullen wij u een voorstel doen over de verschillende 
maatregelen die denkbaar zijn en welke variant volgens ons daarbij de voorkeur zou moeten 
hebben. 
 
Aanpassing spoorwegovergang Maanweg 
Een aantal jaren geleden is vanuit de regionale VERDER-gelden een subsidie van in totaal 
€ 480.000,- toegekend voor de doortrekking van de fietsverbinding langs de Bavoortseweg 
naar het reeds bestaande fietspad langs de noordzijde van de Groene Zoom (voorheen 
Maanweg). De enige ontbrekende schakel bevindt zich in de omgeving van de 
spoorwegovergang/honkbalveld. Na de aanleg van deze ‘missing link’ ontstaat er een 
aaneengesloten fietsroute langs de noord-westzijde van de Groene Zoom. Deze loopt dan 
van de Heiligenbergerweg naar de Arnhemseweg v.v. Voornamelijk door de hoge kosten is 
langs de westzijde van de Groene Zoom nooit een bewaakte spoorwegovergang voor 
fietsverkeer gemaakt. De toegekende subsidie was toereikend om het ontbrekende stuk(je) 
van deze fietsverbinding vanuit externe middelen te kunnen realiseren. Daarnaast is er 
vanuit de VERDER-bijdrage € 250.000 aangewend als dekking voor het ‘fietsgedeelte’ van 
het project ‘Verlegde Maanweg’ (Raadsvoorstel 184843).   
 
Na completering van deze fietsverbinding zal de verleiding om hier illegaal schuin de 
Maanweg over te steken om van en naar de Tabaksteeg te fietsen, naar verwachting 
aanzienlijk minder worden. Hiermee kan opnieuw een onveilige situatie worden opgeheven.  
 
Ook de aanpassing van de spoorwegovergang moet volledig onder auspiciën van ProRail 
plaatsvinden. Om de kosten te drukken wil ProRail zowel de aanleg van het derde spoor als 
de realisatie van de spoorwegovergang als een gezamenlijk project op de markt brengen.  
ProRail heeft ons laten weten dat de ons toegekend subsidie toereikend is om de kosten van 
de aanpassing van de spoorwegovergang te kunnen bekostigen.  
 
Financiën 
In het uitvoeringsprogramma behorend bij het beleidsplan Verkeer en Vervoer is rekening 
gehouden met de aanleg (en instandhouding) van een derde spoor. 
 
Ook de kosten van het doortrekken van het fietspad langs de Groene Zoom zijn in het 
uitvoeringsprogramma opgenomen en worden geraamd op € 480.000. Voor het doortrekken 
van het fietspad is door de provincie een VERDER-bijdrage van € 480.000 beschikbaar 
gesteld. Uit deze bijdrage is in een eerder stadium een voorbereidingskrediet van € 75.000 
beschikbaar gesteld (Raadsvoorstel 202595).  
 



 
 

 
Binnen de nu aangevraagde uitvoeringskredieten zal ProRail opdracht gegeven worden over 
te gaan tot realisatie van het ‘derde spoor’ en het doortrekken van het fietspad. Conform 
huidige inzichten kunnen zowel het ‘derde spoor’ als de completering van de fietsverbinding 
langs de Groene Zoom binnen de nu gevraagde financiële kaderstelling gerealiseerd 
worden. Mocht dat onverhoopt niet zo blijken te zijn (zie hierna onder ‘risicoparagraaf’) dan 
zal er aanvullend krediet worden aangevraagd. De nu aangevraagde middelen zijn 
beschikbaar binnen de reserve bovenwijkse voorzieningen.  
 
Risicoparagraaf 
Beide deelprojecten maken deel uit van een complex project dat nog met een aantal 
onzekerheden gepaard gaat. Die onzekerheden hangen met name samen met de 
spoorveiligheid die ProRail te allen tijde moet waarborgen. Over de hieronder genoemde 
investeringsbedragen zijn wij het eens met ProRail.  
Daarnaast hanteert ProRail voor elk project een risicoprofiel op basis van het worst- case 
scenario. Als alle risico’s zich zullen voordoen, dan kunnen de projectkosten zo’n 10 à 15% 
hoger uitvallen. Wij nemen niet voetstoots aan dat deze situatie zal ontstaan. Mocht zich een 
dergelijke situatie aandienen, dan zullen wij eerst met ProRail bekijken hoe deze risico’s 
kunnen worden beheerst of verkleind. Daarnaast vinden wij het in de huidige markt ook 
redelijk om van een zeker aanbestedingsvoordeel (10 à 15%) uit te gaan. 
Met ProRail hebben wij dan ook afgesproken de verdere stappen richting aanbesteding nu 
te gaan zetten op basis van het krediet dat wij nu aan u vragen.  
Indien er onverhoopt toch van meerkosten sprake zal zijn, dan zullen wij u een aanvullende 
kredietaanvraag voorleggen voorzien van een onderbouwing. 
 
 Realisatie derde    

      spoor Pon  
Doortrekken fietspad Groene 

Zoom 

   

Totaal voorziene projectkosten € 2.100.000 € 480.000 

Eerder aangevraagd voorbereidingskrediet € 150.000 € 75.000 

Voorliggende kredietaanvraag € 1.950.000 € 405.000 

   

Dekking:   

Provinciale bijdrage ‘’VERDER’’ - € 155.000 

Reserve bovenwijkse voorzieningen € 1.950.000 € 250.000 

Totaal dekking € 1.950.000 € 405.000 

 
Genoemde bedragen zijn exclusief btw. Voor de werkzaamheden welke ProRail op het 
spoor zelf verricht wordt geen btw in rekening gebracht bij de gemeente. Dit geldt wel voor 
de kosten die gemaakt worden voor het realiseren van de twee spoorwegkruisingen. De 
gemeente mag deze btw echter compenseren. Derhalve vormt de btw geen kostenpost voor 
de gemeente.  
De financiële gevolgen van dit voorstel worden verwerkt in de begrotingswijziging met 
nummer 2015-1017. Wij stellen u voor deze wijziging, welke voor u in het raadsdossier ter 
inzage is gelegd, vast te stellen. 
 
Communicatie 
In diverse nieuwsbrieven die de afgelopen jaren zijn verspreid is duidelijk belicht dat de Ben 
Pon Baan (ook) zal worden gebruikt voor de ontsluiting van Pon. De bewoners uit de wijk 
Tabaksteeg zijn dus al op de hoogte gesteld. Als bekend is wanneer de werkzaamheden 
uitgevoerd gaan worden, wordt opnieuw een nieuwsbrief verspreid om de bewoners hierover 
te informeren.  
 
Het college van de gemeente Leusden, 
 
E.D. Luchtenburg mevrouw drs. A. Vermeulen 
directeur-secretaris burgemeester 



 
 

De raad van de gemeente Leusden;   
 

gelezen het voorstel van het college d.d. 31 maart 2015 nummer: 247319 
 
gelet op artikel 149 van de Gemeentewet, 
 
b e s l u i t : 

 in te stemmen met de realisatie van het project ‘3e spoor Pon-lijn’ en hiervoor een 
krediet beschikbaar te stellen van maximaal € 1.950.000,-; 

 in te stemmen met de completering van de fietsverbinding langs de Groene Zoom 
(omgeving spoorwegovergang) en hiervoor een krediet beschikbaar te stellen van 
maximaal € 405.000,-; 

 hiertoe begrotingswijziging 2015-1017 vast te stellen. 
 
Aldus besloten door de raad van de gemeente  
Leusden in zijn openbare vergadering van 21 mei 2015 
 
 
 
 
 
mevrouw mr. J.S.Y. Houtman mevrouw drs. A. Vermeulen 
griffier voorzitter 
 
 
 
 
 


